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В статье анализируется онтологическая концепция сознания Ж.-П. Сартра, его учение 

о трансценденции Эго и характер разграничения им уровней рефлексии на различных 

степенях сознания. Критически выявляется характер самодетерминации сознания и свободы 

человеческой субъективности в акте постижения мира и бытия в мире как целостном 

идеальном процессе, показывается, что субъектность может проявляться здесь как целостный 

рефлексивный процесс, выявляемый во всех формах сознания, как трансцендентальной, так и 

трансцендентной. Сознание полагает субъект, Я как способность самоопределения, 

поскольку субъект, Я и есть сфера свободы полагания себя, своего бытия и своих ценностей, 

он может функционировать как рефлексия, охватывая всю психику в целом, включая как 

сознание, так и бессознательное. Автор выявляет противоречия в концепции сознания 

Сартра, анализируя единство имманентных и трансцендентных форм рефлексии. В статье 

дается сопоставительный анализ учений Сартра и Фрейда в отношении понятия 

бессознательного и его субъектного характера. Критически анализируется понятие 

трансцендентного Я Сартра как внешнего атрибута сознания, Я как объекта, а не субъекта. 

Сартр лишает субъектности трансцендентальное сознание и этим противоречит положению о 

самоопределении и свободе сознания как условии собственного существования и его статуса 

абсолюта. Свобода рассматривается автором как целостный рефлексивный процесс, 

охватывающий субъект и его Эго в целом в единстве его сознания и бессознательного, имея 

разные степени их соотношения в зависимости от зрелости субъекта. 
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     The article analyzes J.-P. Sartre’s ontological concept of consciousness, his doctrine of 

the transcendence of the Ego and the character of delimitation of reflection levels in various degrees 

of consciousness. The character of self-determination of consciousness and freedom of human 

subjectivity is critically revealed in the act of comprehending the world and being in the world as an 

integral ideal process, the author shows that subjectivity can manifest itself as an integral reflexive 

process, revealed in all forms of consciousness, both transcendental and transcendent. 

Consciousness supposes the subject, the Ego as the ability of self-determination, since the subject, 

its Ego, is the sphere of freedom of self-positioning, including its being and its values, it can 

function as reflection, encompassing the whole psyche as a whole, including both consciousness and 

the unconscious. The author reveals the contradictions in the concept of consciousness of Sartre, 

analyzing the unity of the immanent and transcendent forms of reflection. She gives a comparative 

analysis in the doctrines of Sartre and Freud regarding the concept of the unconscious and its 

subjective nature. The notion of Sartre’s transcendental Ego as an external attribute of consciousness 

and its object, not a subject, is critically analyzed. Sartre deprives transcendental consciousness of 

subjectivity, and this contradicts the position of self-determination and freedom of consciousness as 

a condition of its own existence and its status as an absolute. Freedom is considered by the author as 

an integral reflexive process, encompassing the subject and Ego as a whole in the unity of 

consciousness and the unconscious, having different degrees of their correlation depending on the 

maturity of the subject. 
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